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قلب شــهر تاریخــی و فرهنگی همــدان این 
روزها در مسیر جهانی شدن قرار گرفته است.
به گــزارش مهر، اگر نگوییــم این روزها ثبت 
جهانی »هگمتانه و مرکز تاریخی همدان« به 
مهمترین موضوع یا دغدغه در همدان تبدیل 
شــده می توان گفت که دســت کم به یکی از 
مهمترین موضوعات شــهر همدان بدل شده 
اســت چرا که تعداد زیادی از دســتگاه های 
مرتبط را درگیر کرده است. به گفته مسئولان 
میراث فرهنگی اســتان، ارزیابان یونســکو، به 
زودی در همــدان حضور می یابند تا روند رفع 
موانع پرونده ثبت جهانی را مورد بررسی قرار 
دهند.به نظر می رســد با روشن شدن اهمیت 
موضوع برای مســئولان و دستگاه های ذیربط 
استانی در ماه های اخیر، تلاش برای رفع موانع 
و هم افزایی بین آنها شکل گرفته و تاکنون نیز 

برخی از موانع جدی مانند حذف طبقات مازاد 
ســاختمان حوزه هنری و حذف آســفالت در 
قســمت هایی از عرصه انجام و در بخش هایی 
نیز در حــال انجام اســت.موضوع جمع آوری 
الحاقات، زوائد، تابلوها و ساماندهی تأسیسات 
ســرمایش و گرمایــش از جداره های عرصه 
ثبت جهانی شــامل بازار، خیابان های اکباتان 
و بوعلی، میــدان امام )ره( و…، آغاز عملیات 
اجرایی مرمت و احیای پروژه راســته گلشــن 
تا گندمی ها، ســاماندهی تأسیسات موجود در 
عرصه ثبت جهانی، ساماندهی طبقات فوقانی 
کاروانسراها و برگزاری جلسات با هیأت امنای 
کاروانسراهای خیابان اکباتان و بازار در راستای 
اقناع سازی از جمله مواردی بود که برخی طی 
ماه های اخیر رفع شــده و برخی همچنان به 
قوت خود باقی است.در این میان حذف سواره 

از عرصه محوطه هگمتانه کــه هم اکنون در 
دست اقدام مســئولان شهری است به عنوان 
مهمترین مانع پرونده مطرح اســت که باید تا 
پیش از حضور ارزیابان رفع شــود. آماده سازی 
جامعه محلــی و اقناع آنهــا در رابطه با ثبت 
جهانی هــم از موارد مهم دیگری اســت که 
به رغم اقدامات خوب صــورت گرفته در این 

زمینه، باید همچنان ادامه یابد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی اســتان همدان در گفتگو با خبرنگار 
مهر، به اهمیت ثبت جهانی »هگمتانه و مرکز 
تاریخی همدان« اشاره داشت و یادآورشد: در 
آینده نزدیک ارزیابان یونســکو به مدت ۵ روز 
در همدان مستقر خواهند شد تا عرصه و حریم 
مشخص شده مســیر جهانی شدن همدان بر 
اساس پرونده ارسالی به یونسکو را مورد بازدید 

و بررســی قرار دهند.محسن معصوم علیزاده با 
اشــاره به اینکه سایت تاریخی هگمتانه محور 
مهمی در پرونده ثبت جهانی است تصریح کرد: 
از این رو ضروری اســت با حضور دستگاه های 
اجرایی و همــکاری مردم موانع باقی مانده در 
این منطقه از شــهر پیش از رسیدن ارزیابان 
به همدان رفع شــوند، زیرا ثبت جهانی برای 
همــدان نقطه آغاز تحول اقتصادی به شــمار 
می رود.وی افزود: در روزهای اخیر شــاهد آن 
هســتیم که شــرایط برای حضور ارزیابان در 
همدان مطلوب اســت و فقط باید موارد مورد 
تأکید اســتاندار در به نتیجه رســیدن پرونده 
ثبت جهانی همدان ســریع تر پیگیری شــود.
معصوم علیزاده با بیــان اینکه در پرونده ثبت 
جهانی همــدان اظهارنظر جامعــه محلی در 
مورد جهانی شــدن همدان برای ارزیابان در 

نظر کارشناســی نقش حیاتی خواهد داشت 
گفت: هم اکنون ملاحظه می شــود که جامعه 
محلی حساسیت موضوع را دریافته اند و قطعاً 
این حساسیت و آگاهی روند مثبت پیگیری و 

پیشرفت کارها را به همراه دارد.
مدیر پایگاه محوطــه تاریخی هگمتانه نیز در 
گفتگو با خبرنگار مهر درباره رفع موانع پرونده 
ثبت جهانی »هگمتانه و مرکز تاریخی همدان« 
بیان کرد: آســفالت میــدان هگمتانه در حال 
برداشته شدن است و این عملیات تا چند روز 
آینده به اتمام می رسد.صاحب محمدیان منصور 
ادامه داد: به محض برداشــته شدن آسفالت از 
میدان هگمتانه و شن ریزی در میدان خودروها 
در این مکان تردد نمی کنند.وی پارکینگ در 
محوطه هگمتانه برای گردشــگران را یکی از 
موارد الزامی دانست و گفت: گردشگران سایت 
تاریخــی هگمتانه به پارکینگ نیــاز دارند و 
باید جایی برای پارک خــودرو در نظر گرفته 
شــود.محمدیان منصور اظهار کرد: مرمت های 
محــدوده ثبت جهانی تا حدودی پیش رفته و 
همچنان در حال انجام اســت و در یک سال 
اخیر در حد توان کارهای خوبی انجام شــده 

است.
وی جداره سازی پیاده راه اکباتان را اقدام خوبی 
دانســت و افــزود: در حال حاضــر بزرگترین 
معضــل، خرید ۱۲ پــلاک در عرصه هگمتانه 
است که باید توسط میراث فرهنگی تملک شود 
و در صورت تملک این پلاک ها، دیگر با مردم 
چالشی نخواهیم داشــت.مدیر پایگاه محوطه 
تاریخی هگمتانه گفت: شهرداری قرار است دو 
پلاک در معبر باستان را تملک کند، همچنین 
قول داده رودخانه های دو منطقه در شــهر را 
نمایان کرده و مســجد جامع را هم پاکسازی 
کند.جهانی شــدن هگمتانه از سال ها قبل به 
عنوان مطالبه مــردم، فعالان و دوســتداران 
میراث فرهنگــی همــدان مطرح بــوده و این 
موضوع طی چند سال اخیر و به ویژه یک سال 
گذشته جدی تر شد. اگر بپذیریم هگمتانه در 
قله جاذبه های گردشــگری همدان قرار دارد، 
باید قبــول کنیم این اثر ارزشــمند، تاریخ و 
جایــگاه تاریخی این کهن شــهر را به نمایش 
گذاشته و جهانی شدن آن می تواند همدان را 
در عرصه بین المللی مطرح کند.از طرفی هنوز 
تا رفع کامل موانع ثبــت جهانی »هگمتانه و 
مرکز تاریخی همدان« راه نســبتاً سخت باقی 
است که تنها با همراهی مسئولان و البته مردم 
امکان پذیر اســت و بدون شک تنها راه توسعه 
همدان در شــرایط کنونی، رونق گردشــگری 
و بها دادن به این صنعت در کنار پاسداشــت 

میراث چند هزار ساله کهن دیار ایران است.

بیش از ۱۱۵ هزار مشترک برق در اهواز بستانکار شدند 
مدیرعامل  شهرستانها:  گروه 
برق  نیــروی  توزیــع  شــرکت 
اهواز گفت: بیــش از ۱۱۵ هزار 
مشــترک برق در اهواز از ابتدای 
اجرای طرح ملی پرداخت پاداش 
صرفه جویی بستانکار شدند که 
در ماه های آینده مشمول قبض 
رایگان خواهند شــد.عبدالحمید 
عباس شیاری با اشــاره به آغاز 
طرح ملی پرداخت پاداش صرفه 
جویی بــا تبلیغات گســترده  از 
ابتدای خرداد امسال، اظهار کرد: 
امسال در راستای گذر از پیک بار 

تابستان ۱۴۰۲ تعداد ۱۴۰ برنامه راهبردی برای تامین برق مستمر و پایدار برای 
مشترکان در بخش های خانگی، اداری، کشاورزی، صنعتی، عمومی و سایر مصارف 
با توجه کمبود پیش آمده در بخش تولید، از سوی وزارت نیرو تدوین و عملیاتی 
شده اســت.وی با اشــاره به اینکه از مجموع قبض های الکترونیکی صادر شده 
تاکنون ۱۱۵ هزار و ۷۵۰ مشترک برق در اهواز در صورتحساب سیستم مشترکان 
این شرکت بستانکار شده اند، افزود: امیدواریم در ماه های پیش رو شاهد افزایش 
هرچه بیشتر مشترکان مشــمول پاداش صرفه جویی در کلانشهر اهواز باشیم.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اهواز سقف تعرفه مصرف برای هر مشترک 
در بخش خانگی در اهواز را تا ســه هزار کیلووات اعلام کرد و گفت: مشــترکان 
می توانند با مدیریت مصرف، دقت در صرفه جویی، خاموش کردن لوازم اضافی، 
بهره گیری از برخی لوازم برقی پرمصرف نظیر لباسشویی در ساعت های خارج از 
پیک و استفاده از یک کولرگازی در طول روز و نصب درزگیر و همچنین سرویس 
مرتب کندانسور بیرونی کولرگازی مصرف خود را کاهش دهند و مشمول دریافت 
پاداش میلیونی شوند.عباس شیاری با بیان اینکه بیشترین پاداش محاسبه شده 
در صورتحساب مشترک این شرکت حدود ۱۲میلیون ریال است، اظهارکرد: این 
مشترک مصرف برق خود را نسبت به دوره مشابه سال گذشته به میزان ۱۷۵۹ 
کیلووات کاهش داده است.وی خواستار همکاری رسانه ها و دستگاه های مرتبط 
در بخش تبلیغات شــد و افزود: با اجرای طرح ملی پرداخت پاداش صرفه جویی 
رسانه ها،استانداری، شهرداری ها، بسیج، ارتش و ... همکاری بسیار خوبی با صنعت 
برق داشــتند.طی ۲ ماه اخیر بیش از ۴۸ میلیون کیلووات ساعت انرژی برق در 
کلانشــهر اهواز صرفه جویی شده است.بر این اساس از ابتدای آغاز طرح پاداش 
به مشترکان خوش مصرف این شرکت تا ۲۱ تیرماه ۱۴۰۲بیش از ۱۱۲ میلیارد 
ریال پاداش صرفه جویی پرداخت شده است. امور برق شهرستان های اهواز، باوی، 

حمیدیه و کارون زیرنظر شرکت توزیع برق اهواز است.

در حوزه عفاف و حجاب 
همه دستگاه ها باید با پلیس تعامل داشته باشند

گروه شهرستانها: سردار قاسم رضایی در جلسه کمیسیون عملیات فرماندهی 
انتظامی اســتان قزوین اظهار داشت: اســتان قزوین حدود ۳ هزار شهید تقدیم 
انقلاب اسلامی کرده و این سرمایه بزرگی برای استان است، همه ما مدیون شهدا 
و انقلاب اسلامی هســتیم چرا که انقلاب اسلامی مسیر انحرافی ما را تغییر داد.

جانشین فرمانده کل انتظامی کشورعنوان کرد: در این عصر هرگونه خدمت اعم از 
حضور در میدان جهت کاهش سرقت ها، کاهش تصادفات، دستگیری قاچاقچیان، 
پاسخگویی به ارباب رجوع و دیگر خدمات به مردم عبادت محسوب می شود.وی 
تأکید کرد: امام حسین )ع( قیام کرد تا دین را از مسیر انحرافی نجات دهد، امروز 
نیز این گونه است، امروز اگر ما بخواهیم پیرو راه اباعبدالله )ع( باشیم باید ببینیم 
دشمن چه نقطه ای را هدف گرفته و یا سارقین، قاتلین، مجرمین و نابهنجاری های 
اخلاقی چه چیزی را هدف قرار داده اند، امام حسین )ع( این را نمی پسندد که ما 
برای ایشان عزاداری کنیم اما وظیفه خود را به درستی انجام ندهیم.رضایی عنوان 
کرد: در حوزه عفاف و حجاب همه دســتگاه ها باید با پلیس تعامل داشته باشند 
و از زیر بار مسئولیت شانه خالی نکنند، مطمئناً هر کار سختی ها و هزینه هایی 
دارد، هر کس باید وظیفه خود عمل کرده و ما در این وضعیت نمی توانیم تماشاگر 
و محافظه کار باشــیم، قطعاً فعالیت در حوزه عفاف و حجاب هم هزینه هایی به 
دنبال خواهد داشت، اما کسی که انقلابی است و لبیک یا حسین می گوید، باید 
در میدان عمل حضور داشــته و به وظایف خود عمل کند.جانشین فرمانده کل 
انتظامی کشور بر موضوع انضباط بخشی در مجموعه انتظامی تاکید و یادآور شد: 
داشتن انضباط در انجام وظایف، مأموریت ها، گشت ها، اقدامات کاری، نظارت ها، 
رفتار و گفتار بســیار مهم است.وی عنوان کرد: شأن انتظامی به مردمی بودن آن 
و انس با مردم می باشــد که این ارتباط ها باید حفظ و تقویت شود، چراکه مردم 
مسائل قانونی، عرفی، شرعی و اخلاقی را می پسندند، و ما نباید به هیچ عنوان از 
این موارد تخطی کنیم.سردار رضایی بیان کرد: یکی دیگر از موارد حائز اهمیت 
ارتباط با خانواده ها است، عرق و تعصب نسبت به خانواده بسیار مهم است، لازم 
است جایگاه خانواده در انتظامی تقویت شود، وظیفه ذاتی و قانونی ما برخورد با 
هنجارشــکنان حوزه عفاف و حجاب است، بنابراین خانواده پرسنل انتظامی نیز 
باید عفیف و باحجاب باشند، یعنی ما هم مکلّف به عمل و هم موظف به اجرای 
قانون هستیم.وی درخصوص موضوع عفاف و حجاب خاطرنشان کرد: طی دو روز 
گذشته اقدامات مربوط به حوزه عفاف و حجاب در سطح کشور تشدید شده، به 
هیچ عنوان از اقدامات قانونی مربوط به این حوزه نهراســید، ما ابتدا مراحل امر 
به معروف و نهی از منکر را طی می کنیم، ورود افراد بی حجاب اعم از شــاکی و 
متشاکی به اماکن منتسب به نیروی انتظامی ممنوع و در اماکن عمومی نیز باید به 
این گونه افراد تذکر لسانی داده شود و هر جا افراد جری شدند با تیم های اقتداری 
برخورد لازم انجام شــود.این مقام ارشد انتظامی در کشور اظهار کرد: دشمن در 
حوزه عفاف و حجاب به جنگ با ما برخاســته و خانواده، غیرت مردان و نجابت 

زنان ما را هدف گرفته است، بنابراین در دوران بسیار حساسی قرار داریم، 

پالایشگاه فجرجم در عمر راه اندازی خود 
تا کنون منشاء اثر بوده است

گروه شهرستانها - صبا کرمپورنیا: فرمانده سپاه امام صادق)ع( استان بوشهر: 
پالایشگاه فجرجم در عمر راه اندازی خود تا کنون منشاء اثر بوده است.سردار علی 
رزمجو که در جمع کارکنان بسیجی شرکت پالایش گازفجر جم سخن می گفت 
اظهار داشت: کارکنان شرکت پالایش گازفجرجم با روحیه جهادی خود همیشه 
پای کار بوده اند و این شــرکت در عمر راه اندازی خود تا کنون منشاء اثر فراوانی 
برای کشور بوده است.سردار رزمجو خاطرنشان کرد: خداوند بزرگ را شاکریم که 
علیرغم تحریم ها، چرخ این صنعت عظیم به دست انسان های متفکر و متعهد به 
خوبی می چرخد و گاز به سراسر ایران هدیه ارسال می شود. وی افزود: خدمت در 
مراکز صنعتی علیرغم محدودیت هایی که هست بسیار لذت بخش است و شما 

عزیزان قدر این فرصت ها را بدانید.

شرایط نامساعد آرتمیای دریاچه ارومیه
رئیس مرکزتحقیقات آرتمیای کشور گفت: شرایط نامساعد دریاچه ارومیه، باعث 
افت شدید زنده مانی آرتمیای منحصر به فرد این دریاچه شده است.علی نکوئی 
فرد، عضو هیــات علمی و رئیس مرکز تحقیقات آرتمیای کشــور در گفتگو  با 
خبرنگاران از قــرار گرفتن نام آرتمیای ارومیه به عنوان یک گونه ارزشــمند و 
منحصربه فرد، در رده گونه های به شــدت در خطر انقراض یا بحرانی خبر داد و 
گفت: ادامه دار بودن شرایط نامساعد دریاچه ارومیه، باعث افت شدید زنده مانی 
آرتمیای ارزشــمند و منحصر به فرد این دریاچه به نام آرتمیا اورمیانا شده و آن 
را در رده به شــدت در خطر انقراض یا بحرانی قرار داده است. از این رو باید در 
صدد راهکار های اساسی تر برای حفظ ذخایر این گونه ارزشمند و منحصر به فرد 
در کشور بود.وی ادامه داد: آرتمیا سیستمی حفاظتی برای بقا در شرایط نامناسب 
دارد. یعنی در شرایط بحرانی توانایی تولید جنین زنده را داشته و در یک مرحله 
از ازدیاد سلولی به همراه لایه محافظتی کیتینیه به خواب می رود که به اصطلاح 
تخم مقاوم )سیست( نامیده می شود. از این لایه مقاوم برای گذر از شرایط سخت 
محیطی اســتفاده می کند تا بتواند نسل خود را حفظ کند. عضو هیات علمی و 
رئیس مرکز تحقیقات آرتمیای کشور بیان کرد: آرتمیا یکی از انواع مهم و نسبتاً 
گسترده سخت پوستان اســت که از آب های لب شور تا آب های شور که میزان 
املاح آن ها ممکن اســت تا چند برابر آب دریا باشد- زندگی می کند. اما به دلیل 
تغییرات اقلیم و عوامل مختلف، تراز آب دریاچه ارومیه به کمترین تراز ثبت شده 
طی ۶۰ سال گذشته رسیده است. به طوری که در خرداد ۱۴۰۲، کمترین ترازی 
که از سال ۱۳۴۳ تا به امروز برای دریاچه ارومیه ثبت شد، برای این اکوسیستم 
به ثبت رسید. این روز ها حجم آب بزرگ ترین دریاچه داخلی ایران حتی از سال 

۹۴ هم کمتر شده است.

اخبار کوتاه

ایجاد  هاب بزرگ تجاری و ضرورت تغییر مسیر 
واردات نهاده هــای دامی از جنوب به شــمال 
فرصتی مناســب برای مازندران در راســتای 
تقویت ارتباط با کشــورهای حاشــیه دریای 
خزر به شــمار می رود. به گــزارش مهر،  قرعه 
ســفر و اعزام اولین هیات تجاری و اقتصادی 
مازندران در دولت کنونی به کشورهای خارجی 
و همسایه به نام روسیه ثبت شد تا دیپلماسی 
اقتصادی دولت سیزدهم در کرانه دریای خزر 
رنگ عملیاتی به خود گیرد.با توجه به شرایط 
پیش روی کشور روسیه در مواجهه با تحریم ها، 
این کشور تغییر رویکرد به سوی اوراسیا داشته 
و همکاری با کشــورهایی همچون چین، هند، 
ایران، ترکیه و همسایگان آسیای مرکزی را در 
اولویت قــرار داده که آمار مبادلات تجاری این 
کشورها با روسیه در ماه های اخیر خود گویای 

شرایط جدید است. 
در این شرایط جمهوری اســلامی  ایران برای 
روســیه جایگاه ویژه ای دارد و تنها کشــوری 
است که در شدت تحریم دست کمی از روسیه 
ندارد و علاوه برنداشــتن هیچ مانع سیاسی و 
بوروکراتیک برای همکاری اقتصادی با روسیه، 
تولیدات فراوانی دارد که روس ها از آنها استقبال 
می کنند.در سال های اخیر تعداد زیادی اسناد 
همکاری میان ایران و روســیه برای تســهیل 
فعالیت تجاری امضا شــده کــه بارزترین آن 
همکاری با اتحادیه اقتصادی اوراســیا بود که 
از ســال ۱۳۹۷ آغاز شد تا تجار ایرانی بتوانند 
کالاهای مشخصی را با تعرفه ترجیحی یا صفر 
به کشــورهای عضو این اتحادیه ارسال کنند.

امضــای توافق نامه کریدور ســبز گمرکی در 
ســال ۱۳۹۵، تعرفه ترجیحی بــرای صادرات 
شــیلات ایران به روسیه در سال ۱۳۹۴، ایجاد 
کریدور ســبز گمرکی میان دو کشور و قانون 
حمایــت از ســرمایه گذاری متقابل در ســال 
۱۳۹۵ هم از دیگر اســناد مهم است. پیوستن 
ایران به ســازمان همکاری شانگهای هم یکی 
از مهمتریــن پیمان هایــی اســت که موجب 
تسهیل در همکاری تجاری با روسیه می شود.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
مازندران در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
اینکه روابط ایران و روســیه تاریخی پردامنه و 
پر فراز و نشیب دارد، اما نزدیکی جغرافیایی و 
نیاز ژئوپلیتیکی روسیه به ایران، همواره حافظ 
سطح بالای روابط سیاســی بوده است، افزود: 
متأســفانه حجم مبادلات تجاری دو کشــور، 

حداقل در دوره معاصر، چشمگیر نبوده است.
ضرورت توسعه 

زیرساخت های تجاری
فــرج الله فتح الله پور اظهار داشــت: با توجه به 
شرایط ویژه روســیه، گسترش تجارت با ایران 
در محورهایی همچون همکاری بانکی گسترده 
برای ایجاد یک نظام پرداخت مناســب و قابل 
اتکا برای تســهیل تجارت و ســرمایه گذاری، 
تجارت حامل های انــرژی بویژه گاز، نفت خام 
و فرآورده های نفتی و توسعه بازارهای صادراتی 
گاز ایران با مشارکت طرف روس، گذردهی بار 
از کریدور شــمال - جنوب به ویژه با تمرکز بر 
استفاده کامل از ظرفیت و زیرساخت های موجود 
و توسعه زیرساخت های جدید، انجام هماهنگی 

لازم بین دو کشــور در زمینه اســتانداردهای 
اقلام و محصولات مختلف صنعتی و کشاورزی، 
تبادل محصولات کشــاورزی شــامل واردات 
غله از روســیه و صادرات محصولات کشاورزی 
گرمسیری به روسیه و استفاده از موقعیت ایران 
برای تبدیل شــدن به هاب ترانزیتی و ســوآپ 
محصولات کشاورزی روسیه و دیگر حوزه های 
مرتبط در دســتور کار قــرار دارد.وی افزود: با 
توجه به موارد یاد شــده و نقش مهم اســتان 
مازندران در مســیر کریدور شمال-جنوب و به 
منظور افزایش تعاملات اقتصادی بین اســتان 
مازندران با کشور روسیه اولین هیئت اقتصادی 
استان به روسیه سفر کرد.فتح الله پور با اشاره 
به نشست های مختلف با مسئولان استان های 
روســیه از جمله ولگاگراد گفت: این استان در 
مسیر کریدور شمال به جنوب قرار دارد و همه 
بارها از محدوده ولگاگراد در روسیه می گذرد، 
از این روی یکی از اســتان های اصلی به شمار 
می رود زیرا با آستراخان روسیه ارتباط حمل و 

نقل داشته و مکمل هم هستند.
وی ایجاد هاب یا مرکز لجســتیک بزرگ برای 
تجارت ولگاگراد را لازم دانســت و گفت: چند 
مرکز بزرگ لجستیک و جاده کنارگذر ولگاگراد 
در حال ســاخت است.رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی مازنــدران تصریح کرد: با توجه 
به اینکه طرف روسی در دولت های قبلی ایران 
پروژه های سرمایه گذاری پیشــنهاد داده بود، 
ضروری اســت بین رؤسای دو اتاق مازندران و 
ولگاگراد تعامل مناسبی برقرار شود و بایستی 
محور همــکاری روابط بین دولت ها باشــد و 

دولت ها مسئولیت قبول کنند.
فتح الله پــور بر ضرورت تغییر مســیر تأمین 
نهاده هــای دامی از جنوب کشــور به شــمال 
کشــور و از طریق ولگاگراد تاکید کرد و گفت: 
مشــکلاتی و قوانیــن ســخت گیرانه گمرک 
ولگاگراد نیازمند اصلاح اســت و از سوی دیگر 
مازندران به دنبال ایجاد کریدور ســبز گمرکی 
است.وی یادآور شد: واردات نهاده های دامی از 
ولگاگراد در مقابل صــادرات مرکبات و کیوی 
به ولگاگــراد از دیگر برنامه ها اســت.مازندران 
در پازل کریدور شــمال - جنوب قرار دارد و با 
توجه به اهمیت این کریدور لزوم همکاری در 
زمینه های مختلف اقتصادی، آموزشی، فرهنگی 
و … از دیگر محورهای دیپلماســی اقتصادی 
استان به شمار می رود که در اولین سفر تجاری 
و اقتصادی مورد تاکید قرار گرفت.سید محمود 
حسینی پور اســتاندار مازندران در این زمینه 
گفت: در حال حاضر بسیاری از مراودات تجاری 
از طریق مرز کشور آذربایجان انجام می شود در 
صورتی که مســیر دریایــی از منظر اقتصادی 
و ژئوپلیتیکی مهم اســت و از این رو ضرورت 

توجه به هاب تجاری و ترانزیتی منطقه و تعامل 
و ارتباط با ولگاگراد از منظر فنی و زیرساختی 

مهم است.
وی در گفتگــو با خبرنگار مهر اظهار داشــت: 
باید تعیین شــود ظرفیت موجود چیســت و 
چه اقداماتی برای توســعه روابــط اقتصادی 
انجام شــود، همچنین برای تقویت موضع دو 
اســتان برای اجرای چند پــروژه که بتوان آن 
را به صورت مشــترک برای منافع دو اســتان 
اجرا کرد، توســعه روابــط دوجانبه باید منجر 
به تقویت روابط با کشــورهای ثالثی مثل هند 
شود.وی افزود: مشکلاتی در بعضی گروه کالاها 
وجود دارد و بایستی روش کار سیستمی برای 
رفع مشــکلات مــورد توجه قــرار گرفته و به 
گونه ای عمل تا منافع دو کشــور رعایت شود.
استاندار مازندران گفت: پیشنهاد شد کارگروه 
مشترکی توسط دو استان تشکیل شود که در 
آن پروژه های مورد نظر استان ولگاگراد بررسی 
شده و پیشنهادهای اجرایی در مدت ۳ ماه ارائه 
و ســپس با حضور استاندار ولگاگراد در استان 

مازندران قراردادها امضا شود. 

گروه شهرســتانها: اولین دلتای مسی آبگرم کوره قوس 
الکتریکی جهان در شــرکت فولاد خوزســتان ساخته و به 
بهره برداری رســید.   توجه به بومی سازی و تکیه بر دانش 
فنــی و توان جوانان کشــور، گریز از گزند تحریم هاســت . 
تضمین تــداوم تولید به همراه بهره وری در این شــرایط، 
نیازمند توجه به توان داخل اســت. بومی ســازی قطعات و 
تجهیزات علاوه بر جلوگیری از خروج ارز، باعث خودباوری، 
ایجاد اشــتغال، انگیزه برای شــرکت های دانش بنیان و در 
نهایت حرکت و پویایی چرخ صنعت کشور می شود.یکی از 
طرح های مبتکرانه  که با حمایت همه جانبه ی شرکت فولاد 
خوزســتان و از سوی شرکت پولاد تجهیز ایرسا برای اولین 
بار در جهان طراحی و ساخته شد، طرح دلتای مسی آبگرم 
و جایگزینی به جای دلتای نســوز بتِونی است. طرحی که 
با بهره جویی از سیســتم آبگرد بهینه، باعث شد عمر نسوز 
اســتفاده شــده افزایش یابد و موجب کاهــش هزینه ها و 
افزایش تولید به واســطه کاهش توقفات حین فرآیند ذوب 
می شــود. از مزایای این تجهیــز می توان به کاهش مصرف 

نســوز، کاهش توقفات کوره، افزایش ایمنی کارکنان، عمر 
بالا به واســطه خنک کاری بهینه، استفاده از متریال مس 
نورد شده و جوشــکاری با کیفیت اتصال بالا اشاره کرد. از 
طرفی عمر دلتای نسوز بتِونی ۲۰۰ ذوب است، در صورتی 
که عمر دلتای مسی ۳۰۰۰ ذوب است. برای درک بهتر این 
مسئله، می توان گفت: اگر طول عمر دلتای مسی را ده برابر 
دلتای بتونی در نظر بگیریم، هزینه ای بالغ بر پنج میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان صرفه جویی می شود و توقف ۱۵ ساعته 
کوره )برای تعویض دلتا( بیست میلیارد تومان می شود و اگر 
مدت زمان را برای ده دلتــا در نظر بگیریم، عددی معادل 
بیست میلیارد تومان می شود. مقدار سرمایه گذاری صورت 
گرفته در این طرح که با محوریت واحد ساخت و سفارشات 
و نت کوره های فولاد خوزستان اجرا شد، دو میلیارد و پانصد 
میلیون تومان اســت. گفتنی اســت، بیش از این نیز اولین 
دستگاه اندازه گیری میزان آهن کل در آهن اسفنجی جهان، 
سال گذشــته به دست متخصصان فولاد خوزستان ساخته 
شد. این شرکت همچنین تاکنون توانسته است بیش از ۲۵ 

هزار قطعه و تجهیز مختلف را با اتکا بر دانش و توانایی های 
داخلی بومی ســازی کند. حاصل ایــن حرکت صرفه جویی 
۷۰۰ میلیون یورویی بود. از دیگر افتخارات مجموعه فولاد 
خوزستان بومی ســازی ۱۵۶۰ قطعه در سال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ است.از طرح های مبتکرانه  که با حمایت همه جانبه ی 
شرکت فولاد خوزستان و از سوی شرکت پولاد تجهیز ایرسا 
برای اولین بار در جهان طراحی و ساخته شد، طرح دلتای 
مســی آبگرم و جایگزینی به جای دلتای نسوز بتِونی است. 
طرحی که با بهره جویی از سیســتم آبگرد بهینه، باعث شد 
عمر نسوز استفاده شده افزایش یابد و موجب کاهش هزینه ها 
و افزایش تولید به واسطه کاهش توقفات حین فرآیند ذوب 
می شــود. از مزایای این تجهیــز می توان به کاهش مصرف 
نســوز، کاهش توقفات کوره، افزایش ایمنی کارکنان، عمر 
بالا به واســطه خنک کاری بهینه، استفاده از متریال مس 
نورد شده و جوشــکاری با کیفیت اتصال بالا اشاره کرد. از 
طرفی عمر دلتای نسوز بتِونی ۲۰۰ ذوب است، در صورتی 
که عمر دلتای مسی ۳۰۰۰ ذوب است. برای درک بهتر این 

مسئله، می توان گفت: اگر طول عمر دلتای مسی را ده برابر 
دلتای بتونی در نظر بگیریم، هزینه ای بالغ بر پنج میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان صرفه جویی می شود و توقف ۱۵ ساعته 
کوره )برای تعویض دلتا( بیست میلیارد تومان می شود و اگر 
مدت زمان را برای ده دلتــا در نظر بگیریم، عددی معادل 
بیســت میلیارد تومان می شود.مقدار سرمایه گذاری صورت 
گرفته در این طرح که با محوریت واحد ساخت و سفارشات 
و نت کوره های فولاد خوزستان اجرا شد، دو میلیارد و پانصد 
میلیون تومان اســت.گفتنی اســت، بیش از این نیز اولین 
دستگاه اندازه گیری میزان آهن کل در آهن اسفنجی جهان، 
سال گذشــته به دست متخصصان فولاد خوزستان ساخته 
شد. این شرکت همچنین تاکنون توانسته است بیش از ۲۵ 
هزار قطعه و تجهیز مختلف را با اتکا بر دانش و توانایی های 
داخلی بومی ســازی کند. حاصل ایــن حرکت صرفه جویی 
۷۰۰ میلیون یورویی بود. از دیگر افتخارات مجموعه فولاد 
خوزستان بومی ســازی ۱۵۶۰ قطعه در سال های ۱۴۰۰ و 

۱۴۰۱ است.

گروه شهرستانها: کمیسیون اصل ۹۰ با قرائت گزارشی 
مدعی شد که تولید متانول توجیه اقتصادی ندارد. فریبرز 
کریمایــی با عدد و رقم اســتدلالهایی در رد این ادعا ارائه 

کرده است. 
کمیســیون اصل ۹۰ اخیرا گزارشــی را در صحن مجلس 
شــورای اســلامی در خصوص نرخ خوراک پتروشیمی ها 
قرائت کرد که مدعی می شد ارزش خوراک گازی واحدهای 
متانولی بیشــتر از ارزش صادرات آنها طی ۱۲ سال اخیر 
است. فریبرز کریمایی، قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعــت پتروشــیمی در گفت وگو بــا »فــردای اقتصاد« 
استدلال هایی را با عدد و رقم در رد این گزارش ارائه کرد.
آنطور که علی خضریان، ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس اعلام کرده است: متانول با ۱۴ میلیون تن ظرفیت 

تولید ســالانه، اولین محصول صنعت پتروشــیمی ایران از 
نظر حجمی است. پتروشــیمی های ایران از سال ۲۰۱۰ تا 
۲۰۲۲، حــدود ۷۵ میلیون تن متانــول صادر کرده اند که 
ارزش این میزان صادرات، ۱۷.۱ میلیارد دلار بوده است. در 
حالی که ارزش صادراتی گاز مصرفی این صنعت )خوراک 
و سوخت(، طی ۱۲ سال گذشته ۱۸.۸ میلیارد دلار برآورد 
شــده اســت. به عبارت دیگر صنعت متانول طی ۱۲ سال 
گذشــته نزدیک به ۱.۷ میلیارد دلار ارزش کاســته تولید 

کرده است.

فریبرز کریمایی، قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی در این خصوص می گوید: فرض کنیم که ایران 
هیچ واحد متانول سازی نداشت و تمام گاز دریافتی توسط 
این واحدها در ۱۲ سال اخیر صادر شده بود، دولت از این 

محل ۱۸.۸ میلیارد دلار درآمد کسب می کرد. 
در این میان ایران ســالانه حدود ۷۰۰ هزار تن نیاز داخل 
بــه متانول دارد که ارزش آن در این ســال ها ۲.۵ میلیارد 
دلار می شود. با در نظر گرفتن این موضوع ارز وارد شده از 
صادرات گاز)خوراک و سوخت متانولی ها( به کشور حدود 

۱۶.۳ میلیاد دلار می شد. البته که در مقابل در این سال ها 
نه جذب سرمایه در بخش متانولی را داشتیم و نه اشتغالی 
در این حوزه ایجاد می شد.اما در شرایط کنونی همانطور که 
در این گزارش آمده است ارزش محصول متانولی ها ۱۷.۱ 

میلیارد دلار بوده است. 
در این میان با در نظر گرفتن متوسط قیمت ۱۲ سنتی نرخ 
خوراک در این ســال ها دولت ۹ میلیارد دلار درآمد کسب 
کــرده و در مقابل ۲.۵ میلیارد دلار بــرای تامین متانول 
داخلی از کشــور خارج نشده اســت. بنابراین ارزش تولید 
شده توســط این واحدها ۲۸.۶ میلیارد دلار بوده است.در 
این میان برای ساخت واحدهای متانولی ۴.۵ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری شده و ۸هزار شغل به طور مستقیم در این 

صنعت ایجاد شده است.

مازندران نیازمند  هاب بزرگ تجاری و کریدور سبز گمرکی

ساخت اولین دلتای مسی آبگرم در شرکت فولاد خوزستان

قائم مقام انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی:

تولید »متانول« توجیه اقتصادی دارد؟ 

همدان در مسیر جهانی شدن

هگمتانه یک قدم تا جهانی شدن فاصله دارد


